
نقض قانون، عامل مرگ تدریج مناطق آزاد ایران

به گزارش اخبار آزاد مناطق، به روزهای پایان سال نزدی مشویم، روزهای که چشم و دل کسبه مناطق به این لحظات، خوش بود،

ین آن از سوی برخدو سال گذشته برای این مناطق اتخاذ شد و در کمال ناباوری شاهد تم که در طول ی اما متاسفانه تصمیمات

افراد و مسئولین در حاشیه مناطق آزاد بودیم، این مناطق را به کسادترین و برونقترین نقاط کشور بدل کرده است. صحبت در این

خصوص فراوان است که بش ط گزارشهای آت به آن همچنان خواهیم پرداخت، اما در این شماره از نشریه با ی از مطلترین و

به جرات متوان گفت قدیمترین و آگاهترین افراد در مناطق آزاد به گفتوگو نشستیم. دکتر فرزین حقدل که این روزها مسئولیت

معاونت اقتصادی و سرمایهگذاری سازمان منطقه آزاد چابهار را برعهده گرفته است، مصائب و مشلات این روزهای مناطق آزاد را

واکاوی کرده است که در ادامه مخوانید.

نقض آشار قانون مناطق آزاد

طبق معمول همیشه حرفهایم را با ی چیز شروع مکنم، آن هم اینه ما کتاب قانون مناطق آزاد مصوب مجلس داریم که به تایید

شورای نهبان رسیده، ابلاغ شده و در کشور نیز لازمالاجرا است، بدین معن که همه ما که در منطقه آزاد هستیم و کسان هم که خارج

از منطقه هستند باید به این قانون احترام بذارند و رعایت کنند. از بالاترین مقام اجرای مملت که رئیسجمهور مباشد، حافظ

قانون است و باید براساس آن چیزهای که به او ابلاغ شده، قانون را رعایت کند، تا پایینترین حد که ی کارمند جزء در هر کدام از

ادارات است؛ ول اتفاقات که در این مدت افتاده، این است که قانون مناطق آزاد به عناوین گوناگون با بخشنامههای داخل ادارات

مختلف نقض مشود. یعن بزرگترین تصمیمات را که ی زمان آدمهای بزرگ در کشور که در دولت بودهاند، بررس کردهاند و آن را

به صورت ی لایحه درآوردند و بعد این لایحه به مجلس رفته، نمایندههای مردم روی آن کار کارشناس کردند، با بقیه مناطق آزاد مهم

ترین عضو یکوچ دنیا مقایسه کردند و در نهایت رسیده به اینجا که این قانون مصوب شده و ابلاغ شده است، حالا متاسفانه حت

از دستاههای اجرای، در مناطق آزاد به خود اجازه مدهد که این قانون را مسخره و نقض کند. از آن طرف هم مناطق آزاد آن چهرهای

هر اتفاق ،هر مصیبت ،لهر مش ،مجموعه نظام اداری کشور شدهاند، که هر جای بچه سرراه بینم، اکنون مثل یکه من از آنها م

در کشور وجود دارد، باید ی پسگردن به این بچه بزنند و بویند تقصیر این بود نه کس دیر.

قاچاق از مبادی رسم صورت مگیرد، نه از مناطق آزاد

در حال حاضر در کلیه مرزهای دریای جنوب و شمال و مرزهای زمین شرق و غرب کشور مبینید که قاچاق انجام مشود؛ کاف است

ی مسیر مرزی را با ماشین ط کنید و ببینید چند بندرگاه وجود دارد که در آن جنس قاچاق به وفور مآید، همچنین اگر شما در تهران

هر چیزی، ساخت هر کشوری و با هر برندی که بخواهید با ی فاصله نهایتا ی روزه به دستتان مرسانند؛ بنابراین به خاطر اینه

معضل قاچاق در کشور را بخواهیم سر و سامان دهیم، صورت مسئله را پاک مکنیم و همه را به گردن این ۷منطقه آزاد ماندازیم.

طبق کتاب قانون مناطق آزاد مانند سایر مناطق آزاد معتبر دنیا، مناطق آزاد باراندازهای کالا هستند؛ جنس از هر جای دنیا به هر میزان

متواند بیاید و از آنجا به هر جای دیر دنیا صادرات مجدد شود؛ غیر موارد خلاف شرع و امنیت، مواد مخدر، مشروبات الل و

اسلحه که ممنوع است، سایر موارد هیچدام در مناطق آزاد ممنوع نیست،. حالا در ایران قاچاق پیش مآید، به جای اینه آن مبادی

رسم قاچاق که الان دارد اتفاق مافتد، کنترل شود؛ مگویند تقصیر مناطق آزاد بود و باید جلوی مناطق آزاد را ببندید.



هنام که حجم زیادی پوشاک قاچاق وارد کشور مشود، مطل کلام اتحادیه پوشاک مناطق آزاد است. از آن طرف در هر زمینهای

شما ناه کنید بحث قاچاق و ورود غیرمجاز کالا را به مناطق آزاد مرتبط مکنند؛ در صورت که همان آماری که به صورت رسم یا

غیررسم از سوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا اعلام مشود، میزان کل قاچاق ورودی به کشور به نسبت کل کالاهای ورودی به

مناطق آزاد هفتگانه ی درصد بسیار بسیار ناچیز است که هی نقش در اقتصاد مملت بازی نمکند. ول در شرایط مختلف تا

بحث قاچاق مشود مگویند جلوی مناطق آزاد را ببندید. در جلسات مختلف مگویند مناطق آزاد موظف هستند جلوی قاچاق را

بیرند، در صورت که مناطق آزاد در مرزهای جغرافیای سیاس کشور هستند، ول این مناطق طبق قانون مصوب مجلس خارج از

مرزهای بازرگان است. بنابراین رفتاری که نسبت به مناطق آزاد داریم مثل رفتاری است که با ی کشور خارج در بخش بازرگان باید

داشته باشیم. وظیفه مبارزه با قاچاق با منطقه آزاد نیست، در محدوده منطقه آزاد هر چیزی متواند وارد شود، خروج به سمت سرزمین

اصل وظیفه نیروی انتظام، گمرک جمهوری اسلام و بقیه است، آنها باید جلوی قاچاق را بیرند و درست هم است. اصلا در این

خصوص مناطق آزاد شاک هستند که چرا خروجهای این مناطق به سمت سرزمین اصل به درست چ نمشود؛ زیرا کالاهای که از

بخش درآمدی مناطق آزاد همین فروش برگ سبز است. ول ی یرد؛ یعنرا ب رود، ملزم است که برگه سبز گمرکمنطقه بیرون م

برگ سبز گمرک عملا در هی منطقه آزادی دیر استفادهای ندارد. چندین مدت است که هی کدام از این برگ سبزها فروش نمرود

و نتیجهاش شده اینه بخش از کالای که در مناطق آزاد مآید، بیرون مرود و ما هم قبول داریم، ول مر وظیفه جلوگیریاش با ما

است؟! مسئولیت کنترل در محدوده منطقه آزاد با ماست و ما هم حواسمان هست که چه کالاهای مآید و چه کالای مرود.

متاسفانه جلسات را مگذارند در این جلسات مصوب مکنند که جلوی ورود کالا به مناطق آزاد را بیریم که این کار خلاف قانون

است. اعلام مکنند مصرف کالا در منطقه باید مشخص باشد، مثلا مگویند جمعیت منطقه آزاد شما چند هزار نفر است؟ این

جمعیت چقدر پوشاک مخواهد؟ چقدر عطر و ادکلن مخواهد؟ چقدر لوازم خان کوچ مخواهد؟ اینها را حساب کنیم، این

سهمیه مصرف در منطقه شما؛ ی میانین هم از تعداد مسافرین که مآیند مگیرند و اعلام مکنند این هم سهمیه مسافری،

بنابراین شما بیشتر از این نمتوانید کالا وارد منطقه کنید! در صورت که اکنون قیمت انبارداری در امارات بالا رفته و وظیفه ما است

که بازاریاب کنیم و به صاحبان کالا در کشورهای اطراف که مناطق آزادشان گران شده، بوییم کالایتان را به منطقه آزاد ما بیاورید و دپو

کنید.

ثبت سفارش، عامل حذف رونق تجارت در مناطق آزاد

مورد بعدی، مگویند برای کنترل ارز در کشور باید ثبت سفارش در مناطق آزاد انجام شود. ی بحران ارزی در کشور به وجود آمده که

دلایل مختلف داشته است؛ دانشمندان علم اقتصاد خیل بهتر این را مدانند که مناطق آزاد باعث این بحران ارزی نبودهاند. چندین

عامل دست به دست هم داده در چندین سال روی هم تلنبار شده، ی دفعه مانند فنری که به زور نه داشته شده، از دست در رفته

است. حال مقصر این بحران ارزی را منطقه آزاد مدانند و به خاطر این اتفاق به غلط مگویند که باید ثبت سفارش در این مناطق هم

انجام شود. هر کس مخواهد کالا بیاورد باید ثبت سفارش کند. مسئلهای که در این میان پیش مآید، این است که قانون ثبت سفارش

چیست؟ ثبت سفارش برای واردکنندگان کالا است که این واردکنندگان از ارز دولت استفاده مکنند؛ مناطق آزاد که از ابتدای

تشیلشان از ارز متقاض استفاده مکردند، کس ارز دولت نمگرفته است! پس دلیل ندارد که ثبت سفارش صورت گیرد. اعلام

کردیم که دلیل ندارد در مناطق آزاد ثبت سفارش انجام شود، زیرا ما اصلا ارز دولت نمخواهیم. گفتند نه صرفا برای آماربرداری است

که چ کنند ببینند چقدر ارز بابت واردات حت از ارز شخص مردم استفاده شده است. یسری از مناطق آزاد زیر بار این موضوع

رفتند، یسری هم نرفتند؛ در نهایت رسیدیم به اینجا که مگویند نه آن کار صرفا برای آمارگیری نبوده، برای این بوده که شما هم ثبت

سفارش کنید! همه اینها باید در سامانه خاص مشخص شود؛ سامانه خاص چیست؟ سامانهای که به همه سیستم گمرک و اقتصادی

کشور وصل مشود و اتفاق که مافتد این است که طبق قانون تصری شده که مناطق آزاد صرفا براساس قانون مناطق آزاد اداره



مشود؛ این «صرفا» محم که قانونذار برای اداره مناطق آزاد گذاشته است که نقض شد!

در حال حاضر شروع به کار، بیزینس و ایجاد ی کار جدید در مناطق آزاد از بقیه نقاط کشور سختتر است. خیل نقاط در کشور

هستند که به مراتب معافیتهایشان بیشتر از مناطق آزاد است. بروکراسهای که برای این مناطق به غلط درست شده، بسیار بیشتر از

بقیه نقاط سرزمین اصل است. اکنون سرمایهگذاران به دلیل مشلات زیادی که بر این مناطق تحمیل شده، قید سرمایهگذاری در مناطق

آزاد را مزنند.

بازارهای مناطق آزاد در حال تعطیل شدن هستند

مناطق آزاد از ابتدا معافیت بقید شرط مالیات داشتند؛ اما اعلام کردند مناطق آزاد اظهارنامه مالیات سفید بدهند؛ زیرا دلیل ندارد که

بخواهیم از آنها مالیات بیریم. بعض از مناطق تمین کردند و اظهارنامه سفید دادند؛ پس از آن یسری بده مالیات برای بعض از

مودیان مالیات مناطق آزاد تشیل شد. عجیب است! اگر قرار است مناطق آزاد را تعطیل کنیم، خیل واض و روشن بوییم مناطق آزاد

تعطیل است. ی زمان تصمیم گرفتیم برای اینه کریدور اقتصاد بینالملل باشند، برای اینه در تحریمها به ما کم کنند و هزاران

دلیل دیر، مناطق آزاد را ایجاد کردیم. حال چه اتفاق افتاده؟ تبدیل شدهاند به مناطق آزادی که خودشان هم نمتوانند خودشان را

بردانند. یسری سرمایهگذار بیچاره را با آن مزایای که دیر وجود ندارد گول زدیم، به مناطق آزاد کشاندیم و حالا دارند بدبخت

مشوند. بنده به عنوان ی از مدیران مناطق آزاد واقعا باید جوابوی این آقایان و خانمها و این سرمایهگذاران باشم که همه

زندگشان را براساس ی قانون که قرار بود ی کارهای را انجام دهد، به اینجا منتقل کردهاند و حالا نه تنها هی کدام از بندهای آن

قانون دیر اجرای نیست، بله خیل سختتر از داخل کشور است. مگویند جن اقتصادی است؛ بله ما هم قبول داریم؛ ما هم به

عنوان افسران مبارزه با جن اقتصادی باید پیشقدم باشیم؛ ول جن اقتصادی فقط برای ما است؟

اکنون بازارهای مناطق آزاد به دلیل اینه جنس در مغازهها نیست، در حال تعطیل شدن هستند؛ ی جعبه شلات نستله در پالادیوم

تهران ۶۵هزار تومان است، اما در چابهار ۹۵هزار تومان به فروش مرسد، این مصیبت است! یعن گرانترین جای تهران از منطقه آزاد

چابهار ارزانتر جنس را مفروشد؛ سوال این است که جنس از کجا برایشان مرسد؟ قطعا از ی جای آمده که کالا به صورت قاچاق

به وفور وجود دارد! ناه کنید هی کدام از مغازههای چابهار دیر جنس ندارند، همه دارند بیچاره مشوند. به تازگ بنده مسیر

ده است که دو طرف جاده آن ۵-۶مجتم ی میش .رسیدم به نام میش جای آمدم، به ی بندرعباس به سمت چابهار را زمین

تجاری وجود دارد و بیشتر از کل امارات، جنس آنجا بود. تقریبا از همه جای ایران آمده بودند میش تا خرید کنند. به چند مغازه سر

زدم و چ کردم؛ به مغازه لوازم خان رفتم و جنس را خواستم که گفت در انبار داریم، گفتم برند امریای را مخواهم؛ (چون

مدانم جنس امریای در کشور ممنوع است)؛ گفت مشل ندارد، زن مزنم از امارات بیاورند. گفتم ک؟ گفت فردا ظهر مرسد.

قیمت را هم بسیار مناسب گفت. گفتم سخت است که تهران ببرم، متوان بفرست؟ گفت ی میلیون اضافه مگیرم و مفرستم. گفتم

چه تضمین است؟ گفت مفرستم تهران، در محل شما دریافت و تایید کردید پولش را برای من بفرستید!!!

ه ما ۷منطقه آزاد را تعطیل کنیم. یعنهستند. به بهای چه؟ به بهای این خوب، همه هم راض بیزینس راحت، ساده، خیل کاملا ی

در مرز سیستان و بلوچستان و هرمزگان چنین اتفاق در حال رخ دادن است. آیا ما چشممان را روی آنها بستهایم؟؟ متاسفانه ما منطقه

آزادیها هم در جلسات به خوب از خودمان دفاع نمکنیم، از قانون که به ما ابلاغ شده صیانت نمکنیم و از آن طرف هم سایرین

ی فضای برایشان درست شده که مگویند مناطق آزاد همه قاچاقچ و دزد هستند که واقعا مصیبت است. کاملا جا افتاده که منطقه

آزادیها قاچاقچ هستند، ول براساس کدام اصل؟ براساس کدام فر؟ براساس کدام قانون در مناطق آزاد قاچاق مشود که بعد به

وفور قاچاق باشد و ما چشممان را ببندیم؟ شما در شهرهای بزرگ هر جا بروید هر جنس بخواهید پیدا مکنید که مسلما از مناطق آزاد

نمآید. قطعا این ی پروپاگاندای خبری بوده، اما نمدانم به چه دلیل! هر زمان که تلویزیون را روشن مکنیم، ی نفر به عنوان



کارشناس نشسته و به شدت بر علیه مناطق آزاد صحبت مکند!

به مناطق آزاد چه دادهایم که الان از آنها طلب داریم؟

مناطق آزاد ی فرصت بودند؛ مناطق آزاد با همین اندک مواردی که در اختیارشان گذاشتهاید، با اختیارات که داشتهاند، با منابع که در

اختیارشان بوده، با توجه به اینه مناطق فوق محروم توسعه نیافته را به منطقه آزاد تبدیل کردهاند و زیرساخت و پول هم برایشان فراهم

نبوده، بسیار روند خوب داشتهاند و تا بدین جا که رسیدهاند، کارنامه قابل قبول و مثبت از خود ارائه کردهاند. در ی جای محروم

بلافاصله بودجههای دولت را حذف کردند، به مدیرعامل منطقه آزاد گفتند خودت پول دربیاور، هزینه کن، زیرساخت ایجاد کن و

سرمایهگذار جذب کن. در آن زمان مدیران منطقه آزاد تنها راه که داشتند، واردات بود. مر راه دیری داشتند؟ از همین طریق

زیرساخت ایجاد کردند، فرودگاه، بندر و جاده درست کردند و آب شیرین کن و سیستمهای برق و… را راهاندازی کردند.

به مناطق آزاد چه دادهایم که الان از آنها طلب داریم؟ دادههایمان به مناطق آزاد را حساب کنیم و سپس قشم و کیش را با جبلعل

مقایسه کنیم. این معضل است که متاسفانه در مملت داریم؛ توجه نمکنیم همه در ی کشت نشستهایم، هر جا این کشت سوراخ

نید بقیه کشور در امان هستند، چراکه همه به هم بستر نکنید، فشویم. شما اگر منطقه آزاد را نابود مشود، همه با هم غرق م

دارند. در مناطق آزاد مردم زندگ مکنند، سرمایهگذاران اینجا هستند که باید جوابو باشیم، بخش از GDP کشور در این مناطق

تحقق پیدا مکند و بسیاری موارد دیر.

ی راه وجود دارد، اینه تصمیم بیریم و آن در مجلس مصوب شود؛ ۲۵سال پیش که مناطق آزاد را تشیل دادیم خوب بوده، الان

بد هستند و بنابراین دیر منطقه آزاد نمخواهیم و این مناطق را تعطیل نماییم؛ وگرنه این منطقه آزاد که شبیه شیر بیال و دم است، به

درد نمخورد.

ثبت سفارش را خلاف قانون مصوب مناطق آزاد، به مناطق تحمیل کردیم. الان خیل از کالاها امان ورود به منطقه آزاد را ندارند.

سپس با منت گفتند ۸۴۹قلم را برای مناطق آزاد، آزاد کردیم و متوانند جنس بیاورند. پیش از این همه چیز مناطق آزاد، آزاد بوده، لذا

به مرگ گرفتند تا مناطق به تب راض شوند؛ خوب است یبار این لیست را عموم برای همه بذارید، اقلام مانند جوی دوسر،

جوی دوسر پاک کرده، جو دوسر شسته، جو دوسر خرد شده و سایر. قسمت خندهدار این است که «سایر» هم که ی از بندهای

سته، چوب زردچوبه یشود. یا مثلا زردچوبه، چوب زردچوبه، چوب زردچوبه دوبار شهمان جو دوسر است، جزء اقلام حساب م

بار شسته، چوب زردچوبه با دسته، چوب زردچوبه بدسته و سایر.

که موارد مصرف خورند؟ لطف کنید این منت ۸۴۹قلم کالا را از سر ما کم کرده و همان ۱۰۰‐۱۵۰قلماین اقلام به چه دردی م

مناطق آزاد هستند مانند لوازم آرایش و بهداشت، شلات و بیسویت و لوازم خان کوچ مانند اتو و… را اجازه دهید وارد شود.

اکنون کالا در منطقه آزاد نمآید، مغازهدارها و کاسبهای مناطق در حال ورشست شدن هستند، آن هم در شرایط که خودشان

مبینند ی جای دیر در کشور به وفور جنس قاچاق مآید.

نمتوان ی نسخه واحد را برای همه مناطق آزاد تجویز کرد

ی کار ناصواب دیری که در این مدت انجام مشود، اینه ی نسخه را واحد برای همه مناطق آزاد منویسند، مسلما شرایط قشم

کند و… هر کدام شرایط خود را دارند؛ بنابراین تجویز یفرق م کند، چابهار با انزلکند، کیش با چابهار فرق مبا کیش فرق م

نسخه برای ۷منطقه آزاد اصلا درست نیست؛ ول این اتفاق در حال رخ دادن است و مستقل بودن مناطق آزاد را زیر سوال مبرد. طبق



قانون مناطق آزاد، تصمیمگیر در هر منطقه، مدیرعامل آن منطقه است، اما دستاههای نظارت به خاطر این که کارشان راحت باشد،

مگویند بهتر است که همه از ی کانال انجام شود. ممن است این کانال خاص که شما در نظر مگیرید برای ی منطقه آزاد

خوب باشد، اما برای سایر مناطق مشل ایجاد کند. ی موردی که داشتیم مثلا دفترچه ارزش کالا در گمرکات مناطق آزاد بود که در

هر منطقه برای براساس شرایط آن منطقه تعیین مشد، به عنوان مثال در ی منطقه اکنون وضعیت پوشاک خوب است، اینقدر

آوریم که رونق در منطقه ایجاد کنیم. فشار آوردند که باید به سامانه جامدفترچه ارزش را در ردهبندیهای پوشاک بالا یا پایین م

گمرک کشور وصل شود، هر کس هم نشود، بر علیه او اعلام جرم مشود. مسلما کارمند دولت مترسد و مرود در قالب این سامانه

اجرای مکند. اتفاق که مافتد چیست؟ چون باید به آنها لین شوید، به ی تناقض در ارزش کالای که گمرکات کشوری اعلام

کردند با ارزش کالای که گمرکات مناطق آزاد هر کدام مستقل برای خود تعیین کردند، برمخورید. حال اگر مدیر گمرک منطقه آزاد

براساس ارزشهای خود عمل کند، نهاد نظارت اعلام تخلف مکند، اگر براساس ارزشهای گمرک جمهوری اسلام عمل کند،

صاحب کالا دیر جنس نمآورد.

این که مگویم، دلیل بر این نیست که حتما ارزشهای کالای مناطق آزاد کمتر از گمرک جمهوری اسلام است، بله بنا به زمان و

مان و به نوع جنس، بالا و پایین مشود؛ حت ارزش برخ کالاهای مناطق آزاد از گمرک جمهوری اسلام هم بیشتر است؛ مثلا به

دلایل اکنون ارزش لاستی در چابهار از گمرک جمهوری اسلام بالاتر است و در نتیجه ما متوانیم روی آن حوزه اقتصادی

برنامهریزی درست داشته باشیم. حالا اگر به سامانه جام گمرک وصل شویم که باید بشویم، مسلما بعد از آن صاحب کالا برایش صرف

نخواهد کرد که از اینجا کالا بیاورد، یا مرود به سمت گمرک یا مسیر قاچاق را انتخاب مکند. حتما در ادامه مگویند باید به سامانه

که در گمرکات مناطق آزاد است یا ستاد اجرای از کالاهای انبارهای کشوری هم وصل شوید و از آن طرف دوباره هر روز ی جام

مآید مبرد یا ستاد قاچاق اسم قاچاق روش مگذارد و…، این مشلات است که بازرگانان این مناطق و مدیران مناطق آزاد با آنها

دست و پنجه نرم مکنند.

با توجه به این مشلات، واقعا ی مدت دیر شاید هی کدام از مناطق آزاد در دسترس نباشد که کس بیاید سرمایهگذاری کند یا

کاری انجام دهد. نهایتا مناطق آزاد صرفا به عنوان ی جنبه گردشری مورد استفاده قرار بیرند و همین طور که الان من در حداقل

سه منطقه آزاد اولیه مبینم، قشم و کیش و چابهار آنقدر که توریست و طبیعتگرد مآید، کس برای خرید، تجارت و بازار نمآید.

اجازه دهید قانون مناطق آزاد تمام و کمال اجرای شود

بنده همیشه مگویم ی قانون بد هم بهترین راهار است، یعن اگر حت اعتقاد داریم که ی قانون نقص دارد، ول عمل همه به آن

قانون باعث خواهد شد که سیستم نظم درست بیرد. مناطق آزاد ی کتاب قانون بسیار مترق دارند، بهتر این است که این کتاب کامل

اجرای شود، نظارتهایمان را هم روی خروج مناطق آزاد بیشتر کنیم که هی چیزی قاچاق بیرون نیاید، ول واقعا قانون مناطق آزاد را

اجرای نماییم. اتفاق که اکنون افتاده این است که مناطق آزاد همیشه انشت اتهام به طرفشان است، بزرگترین و مهمترین تصمیمات و

قوانین مناطق آزاد توسط کوچترین و پایینترین کارمند ی دستاه دیر نقض شود، یعن به خود اجازه مدهند که این قانون را

نقض کنند و در نهایت همه مگویند مناطق آزاد به وظایفشان عمل نردهاند و به اهدافشان نرسیدهاند. اجازه دهید این قانون تمام و

کمال اجرای شود، نظارتها هم قوی شود، آن موق متوانیم امیدوار باشیم که در ی بازه ی دو ساله تفاوت را ببینیم که مناطق آزاد

چه میزان رونق سرمایهگذاری و اقتصادی خواهند داشت و از آن طرف هم سیل سرمایهگذاران به آنجا مراجعه کند و بعد در شرایط

سخت هم همین مناطق متوانند برای نقل و انتقالات مال و بقیه موارد که در فشار تحریم هستیم، کم نمایند؛ ول با این شرایط که

برای اقتصاد ایران به اقتصاد جهان ه گذرگاهردانند، چه برسد به اینتوانند خود را بر نمدی برای مناطق آزاد به وجود آمده، حت

باشند.




